
www.sharghdaily.com دو شنبه۱۱
۲ مهر  ۱۴۰۳

سال بیست ویکم      شماره   ۴۹۳۰

برندگانش را شناخت«ایسفا» 
پایانــی  مراســم  بــا  هم زمــان 
ایســفا،  جوایــز  دوره  چهاردهمیــن 
برگزیدگان ۹ رشــته فیلــم  کوتاه اعلام 

شدند.
اســامی برندگان این جایزه به شرح 

زیر است:
مهســا  فیلــم:  بهتریــن  تندیــس 
حاجی کرم، مهــدی دواچی برای فیلم 
کارگردانی:  بهتریــن  تندیس  ایتالیانــو؛ 
مهــدی دواچی بــرای فیلــم ایتالیانو؛ 
تندیس بهترین بازیگری: مهسا حجازی 
بــرای فیلم گوژپشــت؛ تندیس بهترین 
فیلم نامــه: مهدی دواچــی برای فیلم 
بهتریــن فیلم برداری:  تندیس  ایتالیانو؛ 
مهدی حســینی برای فیلم اژه؛ تندیس 
برای  تدویــن: مرجان طبســی  بهترین 
فیلم ایتالیانو؛ تندیس بهترین موسیقی 
تألیفــی: ســارا بیگدلی شــاملو بــرای 
فیلــم ســرریز؛ تندیس بهتریــن صدا: 
فرزیــن زند و زهــره علی اکبــری برای 
صدابرداری و صداگذاری فیلم ایتالیانو؛ 
تندیس بهترین طراحی هنری: محســن 
نصراللهی بــرای طراحی صحنه فیلم 

سرریز.
نشان ایســفا در این مراسم به شیدا 

قره چه داغی اهدا شد.
چهاردهمیــن دوره جوایــز آکادمی 
فیلــم کوتاه ایــران (جوایز ایســفا) به 
دبیری امیررضا جلالیان پس از شــش 
ماه داوری آثار در ســه مرحله با اعلام 

برگزیدگان پایان یافت.

به صحنه می رود«جزیره لؤلؤ» 
بازیگران نمایش «جزیــره لؤلؤ» به 
کارگردانی ستاره پســیانی که از هشتم 
مهرمــاه بــه صحنه مــی رود، معرفی 

شدند.
بــه گــزارش ایســنا و بــه نقــل از 
ایرانشــهر،  تماشــاخانه  روابط عمومی 
نمایش «جزیــره لؤلؤ» به نویســندگی 
پســیانی  خســرو  و  نعیمیــان  آرش 
(اقتباســی آزاد از رمــان «جزیره گنج» 
نوشــته رابــرت لویــی استیونســن) و 
کارگردانی ســتاره پســیانی، از هشــتم 
مهر ماه ســاعت ۲۰:۱۵ در سالن استاد 

سمندریان به صحنه خواهد رفت.
(بــه  ترتیب  نمایش  ایــن   بازیگران 
حــروف الفبــا) عبارت انــد از: ملودی 
آرام نیا، خسرو پسیانی، نوید جهان زاده، 
الناز حبیبی، مهدی حسینی نیا، روح االله 
کاظم  ســعیدی،  پویا  حق گوی لســان، 
ســیاحی، ناز شــادمان، مهدی صدر و 

فاطمه نقوی.
حیدری ماهر،  نورالدیــن  همچنیــن 
دوانی، طراح  امیرحسین  مجری  طرح؛ 
صحنه؛ شیما میرحمیدی، طراح لباس 
امیــدواری، طراح  ایمان  و آکسســوار؛ 
گریم؛ بابک کیوانی، طراح موســیقی و 
طراح صدا؛ هومن مرتضوی، گرافیست؛ 
مصطفی شــب خوان، طــراح حرکت؛ 
نقیب ســاداتی و محمدرضــا  نیلوفــر 
رحمتی، طراحان نور  و صمد طالقانی، 
امــور بین الملــل، به عنــوان طراحان 
نمایش «جزیره لؤلــؤ» حضور خواهند 

داشت.

در بنیاد سینمایی فارابی هفته فیلم چین آغاز چهارمین
در پی تعاملات فرهنگی و سینمایی 
جمهوری اســلامی ایــران و جمهوری 
خلق چین، بنیاد ســینمایی فارابی آیین 
آغازیــن «چهارمین هفته فیلم چین» را 

میزبانی می کند.
در این مراسم، سفیر جمهوری خلق 
چین، مدیران سینمایی و فرهنگی کشور 
و جمعی از ســینماگران ایرانی حضور 

دارند.
از روز دوشنبه دوم مهر (ساعت ۱۷) 
نیز پنج فیلم از ســینمای چین در موزه 

سینمای ایران نمایش داده می شود.
«نبــرد در دریاچــه چانگجیــن» به 
کارگردانی چــن کایگه، تســوی هارک 
و دانتــه لام، «چشــم انداز زیبــا» بــه 
کارگردانی میو وِن، «کوهستان ابری» به 
کارگردانی لی جــون، «صخره نوردان» 
به کارگردانی ژانگ ییمو و «خرس های 
بونی: بازگشت به زمین» به کارگردانی 
لین هویدا، مجموعه آثاری هســتند که 
در چهارمین هفتــه فیلم چین در موزه 

سینما روی پرده می روند.
چهارمیــن هفته فیلــم چین از دوم 
تا ششــم مهرماه ســال جاری در ایران 
برگزار می شــود. تماشــای این فیلم ها 

برای علاقه مندان سینما آزاد است.

خاویر باردم؛ از معرفی فیلم جدید
 تا موضع ضد اسرائیلی

ایسنا: خاویر باردم، بازیگر مطرح سینمای اسپانیا، ضمن اعلام حضورش در 
فیلم جدید ساخته رودریگو ســوروگوین در جریان جشنواره سن سباستین، 
به شدت به جنایات رژیم صهیونیستی در غزه واکنش نشان داد. خاویر باردم، بازیگر 
اسپانیایی برنده جایزه اسکار،  هم زمان با دریافت جایزه یک عمر دستاورد جشنواره 
سن سباســتین (دونوســیتا) اعلام کرد در فیلم «معشــوق»، پروژه جدید رودریگو 
ســوروگوین، بازی خواهد کرد. باردم در این فیلم جدید در کنار ویکی لونگو، ستاره 
سریال تلویزیونی بسیار محبوب «پلیس شورش» ساخته سوروگوین، در داستانی به 
قلم این کارگردان و همکار قدیمی اش، ایزابل پنیا، بازی خواهد کرد. خاویر باردم در 
کنفرانس مطبوعاتی دریافت جایزه افتخاری جشــنواره سن سباســتین، این پروژه 
جدید ســینمایی را یک درام درباره پدر و دختری توصیف کرد که بعد از ســال ها 
دوباره همدیگر را ملاقات می کنند. در خلاصه داستان فیلم «معشوق» آمده است: 
این فیلم به داســتان یک کارگردان تحسین شــده و دخترش که یک بازیگر ناموفق 
اســت می پردازد که پس از ســال ها دوری و گذشته ای ســخت، فیلمی را با هم 
می ســازند که هیچ کدام از آنهــا نمی خواهند درباره اش صحبــت کنند. باردم در 
کنفرانس خبری با دریافت جایزه افتخاری جشــنواره سن سباستین در سخنانی نیز 
دولت اسرائیل را به ارتکاب جنایات علیه بشریت در نوار غزه متهم کرد و از جامعه 
بین المللی خواست تا عاملان این جنایات را پاسخ گو کند. به گزارش ورایتی، باردم 
در جریان مراسم دریافت جایزه دونستیا در جشنواره فیلم سن سباستین اسپانیا به 
خبرنگاران گفت  رهبری اســرائیل تحت رادیکال ترین دولــت خود، جنایات علیه 
بشــریت و قوانین بین المللی مرتکب می شود و حملات اسرائیل را کاملا غیرقابل 
قبول، وحشتناک و غیرانسانی توصیف کرد. این بازیگر برنده جایزه اسکار همچنین 
از کشورها، به ویژه ایالات متحده و بریتانیا، خواست تا حمایت بی قید وشرط خود از 
اسرائیل را مورد بازبینی قرار دهند و از دادگاه کیفری بین المللی (ICC) خواست تا 
عاملان این جنایات را به محاکمه بکشاند. دادستان دادگاه کیفری بین المللی در ماه 
می  درخواست کرد  دادگاه حکم بازداشت نخست وزیر اسرائیل، بنیامین نتانیاهو و 
وزیــر دفاع آن، یوآو گالانت را به اتهام ارتکاب جنایات علیه بشــریت در غزه صادر 
کند. باردم ستاره فیلم هایی همچون «جایی برای پیرمردها نیست»، «اسکای فال»، 
«تل ماســه» و «پــری دریایی کوچک»، جایزه یک عمر دســتاورد جشــنواره فیلم 
سن سباســتین را از دســتان همســرش، پنه لوپه کروز دریافت کرد. جشنواره فیلم 
سن سباســتین نقطه توقف ثابتی در دوران حرفه ای طولانی باردم بوده و او در ۳۰ 
ســال گذشته بیش از ۲۰ بار در این رویداد سینمایی حضور داشته است. او در سال 
۱۹۹۴، جایزه صدف نقره ای بهترین بازیگر مرد جشــنواره سن سباستین را برای دو 
نقــش در فیلم هــای «دویدن خارج از زمان» بــه کارگردانی «امانوئــل اوریبه» و 
«کارآگاه مرگ» به کارگردانی «گونزالو سوارز» دریافت کرد. حرفه بین المللی باردم 
با نمایش فیلم «پیش از آنکه شب برسد» در سن سباستین آغاز شد و با پروژه های 
بین المللی مانند «ویکی کریستینا بارسلونا» اثر «وودی آلن» در سال ۲۰۰۸ و «بخور، 
عبادت کن، عشق بورز» ســاخته «رایان مورفی» در سال ۲۰۱۰ در جشنواره حضور 
داشــت. این بازیگر اسپانیایی تاکنون چهار بار نامزد اسکار شده است که آخرین بار 
برای فیلم «ریکاردو  بودن» به کارگردانی «آلن سورکین» در سال ۲۰۲۱ رقم خورد. 
او در ســال ۲۰۰۸ برای فیلم «جایی برای پیرمردها نیست» از برادران کوئن، برنده 
اســکار بهترین بازیگر نقش مکمل مرد شد. باردم ۵۵ ساله در سال ۲۰۱۸ در فیلم 
اســپانیایی زبان «همه می دانند» در کنار همســرش «پنه لوپه کروز» مقابل دوربین 

اصغر فرهادی رفت.

داستان زنانی که باید با جامعه مردانه بجنگند
فرزانه متین: «کلاس های درس شــیمی»، سریالی است که با تماشای آن 

هیچ وقت به خودتان نمی گویید پشیمان شدم و از دیدن آن لذت می برید.
این سریال، یک اثر نمایشی دیدنی و جذاب هشت اپیزودی در ژانر درام است که در 
ســال ۲۰۲۳ از «اپل  تی وی پلاس» پخش شد و در حال حاضر از پلتفرم های ایرانی 
به صورت دوبله قابل تماشاســت. خالق اصلی این سریال با نامزدی شش جایزه 
اِمی، لی آیزنبرگ است. این مینی سریال فمینیستی با اقتباس از کتابی به همین نام 
نوشــته بانی گارموس که در ســال ۲۰۲۲ به عنوان پرفروش ترین و پرخواننده ترین 
کتاب سال آمریکا بوده، ساخته شده است. بری لارسون، لوئیس پولمن، آیانائومی 
کینگ، استفانی کینگ، پاتریک وارگر و توماس مان در این سریال هنرنمایی کرده اند.
داســتان در مورد زنی به نام الیزابت زات، یک شــیمی دان باهوش است که دارای 
ذهنی منظم و به شدت منطقی است. او در مرکز تحقیقاتی هستینگز کالیفرنیا کار 
می کند؛ محیطی مردانه که به او به چشــم یک منشــی نگاه می کنند. او در ادامه 
کارش با کلوین ایونز که یک دانشــمند مردم گریز و نامزد جایزه نوبل شیمی است، 
همکاری می کند. در این ســریال که تِم زنانه دارد، بیشــتر به جنبه های فمینیستی 
دهه ۵۰ میلادی پرداخته می شــود و ما را با زنی سرسخت و به شدت کاریزماتیک 
آشنا می کند. کسی که بارها جواب نه شنید اما سرسختانه به کارش ادامه داد. در 
واقع الیزابت به ما می گوید  در دنیای مردانه چطور می شــود با اراده آن را منفجر 
کرد. ســازنده این اثر به ما نشــان داد اگر بارها و بارها جواب نه شنیدید، حتی صد 
بار هم رد شــدید، مأیوس نشــوید. او  زات را نماینده زنان سختکوشی می داند که 
برای رســیدن به رؤیای خود تلاش می کنند؛ حتی اگر قرار باشــد در مقطعی برای 
فراهم کردن پول، به برنامه آشــپزی در تلویزیون رو بیاورند. پشــتکار قوی این زن، 
پیامــی برای زنان کل دنیا دارد؛ هیچ گاه از زندگی تان مأیوس نشــوید. الیزابت زات 
در برهه ای زندگی می کند که تبعیض جنســیتی در اوج خود به سر می برد، اما او 
می خواهد  این قالب های ســنتی را بشکند. حتی در نمایی از برنامه تلویزیونی که 

شلوار به جای دامن به پا داشت، باعث حیرت رئیس شبکه تلویزیونی می شود.
این مینی ســریال، هم کمدی است و هم نیســت، هم رمانتیک است و هم نیست 
و هم زنانه اســت و هم نیســت. در کل باید گفت به شدت  روی خط باریکی پیش 
می رود که نه از آن طرف بوم بیفتد، نه از این طرف؛ چرا که مرز جداسازی مضامینی 
چون عشــق، شــیمی، غذا و آشــپزی و از آن طرف پرداختن به موضوعاتی مانند 

سرکوب، حقوق بشر و خشونت جنسی برای هیچ سازنده ای آسان نیست.
البته این داستان را در شش اپیزود هم می توان جمع کرد و مختصر و فشرده تر به 
نمایش گذاشت. یک سری داســتان فرعی به آن اضافه شده که چندان به پیشبرد 
قصه کمک نمی کند، مگر اینکه می خواهد تبعیض نژادی را هم پر رنگ کند. مانند 
داستان فرعی همسایه سیاه پوست (هریت) که با بی عدالتی نژادی مبارزه می کند و 

زمان زیادی از نمایش سریال را به خود اختصاص می دهد.
در یکی از اپیزودهای اولیه، با توجه به انســان محور بودن سریال، ما بقیه داستان را 
از زبان یک سگ می شــنویم و مشاهده می کنیم. این مونولوگ گویی از یک حیوان 

زبان بسته، رویکرد سریال را ملایم و لطیف می کند.
باید گفت این سریال با روایت تک خطی اش مدیون بازی بری لارسون است. لارسون 
دوباره پس از بازی در فیلم اتاق که برایش اســکار بــه ارمغان آورد، برای بار دوم 
چشــمان مخاطبان را با بازی بی نظیرش در این مینی ســریال مجــذوب کرد. او با 
نقش الیزابت زات با آرواره های محکم، تندخویی و عصبی مزاج بودنش که تحمل 
هیــچ فرد احمقی را ندارد و خیلی رک وراســت جواب همــه را می داد، یک بازی 
میخکوب کننده از خود به جا گذاشت. بازی لارسون در این مینی سریال نقطه اوج 

هنری کارنامه اش محسوب می شود.
کلاس های درس شیمی همه نوع مخاطبی را درگیر می کند. فضاپردازی عالی دهه 
۵۰ میلادی، موسیقی و نورپردازی خوب، فیلم برداری یکدست و در  نهایت انسجام 

از ابتدا تا انتها، باعث شده این سریال امتیاز ۸.۱ در سایت IMDb دریافت کند.

اخبار برگزيده

سینماسینما

 اتفاق عجیبی نیســت که بعد از اعلام رسمی نظر هیئت انتخاب معرفی 
نماینده ســینمای ایران به آکادمی اســکار، موجی از نظــرات مثبت و منفی 
درباره گزینــه نهایی هیئت انتخاب در صفحات مجازی بســیاری از اهالی و 
علاقه مندان ســینما نقش می بندد. اما به نظر می رســد این دوره را می توان 
یکــی از ادوار بحث برانگیز انتخاب فیلم برای معرفی به آکادمی اســکار در 

نظر گرفت.
شنبه ۳۱ شهریور ماه پس از ۱۰ روز بررسی و بازبینی فیلم های حائز شرایط 

توســط هیئت انتخاب معرفی نماینده ســینمای ایران به آکادمی اسکار، فیلم سینمایی «در 
آغــوش درخت» به کارگردانی بابک خواجه پاشــا بــه عنوان نماینده ایران به اســکار ۲۰۲۵ 
معرفی شــد. این در  حالی اســت که فیلم «رکسانا» ساخته پرویز شــهبازی که سال قبل در 
جشنواره فیلم توکیو برنده جایزه بهترین بازیگر شده بود، قرارداد اکرانش را در شورای صنفی 
نمایش ثبت کرد و پیش بینی می شــد  ایــن فیلم اصلی ترین گزینه بــرای معرفی به آکادمی 

اسکار خواهد بود.
نرگس آبیار، شــبنم مقدمی، فریدون جیرانی، علی دهکردی، مرتضی رزاق کریمی، مهدی 
ســجاده چی، اکبر نبوی، بهروز شــعیبی و مجید زین العابدین، اعضــای ۹ نفره هیئت انتخاب 
نماینده ســینمای ایران برای حضور در نود وهفتمین دوره آکادمی اســکار را تشــکیل دادند. 
فیلم مستند «ایســاتیس» به کارگردانی علیرضا دهقان، فیلم ســینمایی «شهر خاموش» به 
کارگردانی احمد بهرامی و فیلم «در آغوش درخت» به کارگردانی بابک خواجه پاشــا، ســه 

نامزد نهایی این هیئت بودند.
چرایی بی توجهی به «رکســانا» ساخته پرویز شهبازی، یکی از پرسش های اصلی است که 
در چند ســاعت گذشته از سوی اهالی سینما مطرح شده اســت. فریدون جیرانی، کارگردان 
ســینما و یکی از اعضــای کمیته انتخاب فیلم ایرانی به اســکار، پیــش از دیگر همکارانش 
به این پرســش پاســخ داد. او در متنی خطاب به کارگردان، پرویز شــهبازی نوشــت: « آقای 
شــهبازی! «رکســانا» فیلم تلخ و تأثیرگذاری بود؛ یکی از بهترین فیلم های تو اســت. فیلمی 
بــود که  می شــد داخل آن جامعه امــروز را دید؛ بحران هــای جامعه را دیــد و با آدم هایی 
همدلی کرد که داخل این بحران ها گرفتار شــدند. خوشحالم که روشنفکری مثل تو به نسلی 
تعلق دارد که هنوز «گفتمان» دارد و حرف دارد برای گفتن و ســینمایش «تشــخص» دارد. 

متأسفم...».
یادداشــت فریدون جیرانی اما ابهامات را بر ســر چرایی عدم انتخاب این فیلم بیشتر کرد. 
با فاصله چند ســاعت از یادداشت جیرانی، شبنم مقدمی، سخنگوی کمیته انتخاب، به ایسنا 
گفت: «هیئت انتخاب نماینده ایران در اســکار ۲۰۲۵ تمامی آثار حائز شــرایط حضور در این 

رقابت را مورد بررســی قــرار داد. تعدادی از 
آثار مطرح شــده، از جمله سه فیلم «رکسانا»، 
«صبحانــه با زرافه هــا» و «تابســتان همان 
سال»، با توجه عدم اکران تجاری حداقلی در 
زمان اعلامی اســکار، به منظور حفظ حقوق 
فیلم سازان آنها و حفظ شانس بررسی در سال 
آینده، لحاظ نشدند. اعضای هیئت انتخاب در 
فضایی کاملا حرفه ای، با رعایت کامل اصول 
اخلاق کاری و بدون تأثیر از شایعات مجازی و 
گمانه زنی های رسانه ای، به بازبینی و ارزیابی 
فیلم های حائز شــرایط قانونــی پرداختند و 
فیلم «در آغوش درخت» بــا اکثریت مطلق 
آرای اعضــای هیئــت، در رأی گیــری نهایی 

انتخاب شــد». روز گذشــته اما فریدون جیرانی، عضــو کمیته انتخاب فیلم 
ایرانی به اســکار، در پی نامه اش به پرویز شهبازی، کارگردان فیلم «رکسانا»، 
متن دیگری را منتشــر کرد. او نوشــت: «ســلام. نامه    دیگر. باز هم متأسفم. 
دوســت ندارم نامه شــخصی من به آقای شــهبازی این تصور را ایجاد کند 
که انتخاب فیلم بســیار محترم «در آغوش درخت» برای اسکار یك انتخاب 
دولتی اســت. این طور نیست. توضیحات سخنگو، خانم شبنم مقدمی بسیار

 درست است.
فیلم «در آغوش درخت»، با اکثریت آرا انتخاب شــده و فارابی فقط یک رأی داشته و سه 
فیلم هم کنار گذاشته شــده است به دلیلی که خانم مقدمی گفتند. اما تأسف من در انتهای 
آن نامه برای این بود که من معتقد بودم «رکســانا» بهترین انتخاب برای اسکار است و از روز 

اول روی این نظر تأکید کردم اما متأسفم که دیگر دوستان این نظر را نداشتند».

رقابت منصفانه ای نیست
آنتونیا شرکا، منتقد باسابقه سینمای ایران، در پاسخ به این پرسش که با توجه به بازتاب های 
انتخاب فیلم ایرانی برای معرفی به آکادمی اســکار، آیا به گفته برخی از کارشناســان حلقه 
انتخاب آثار سینمای مستقل تنگ تر شده است، گفت: «با توجه به شرایط حال حاضر سینمای 
ایران، تصور می کنم ســینمای ما دو تکه شده است. برخی فیلم ها در ایران هرگز امکان اکران 
پیدا نمی کنند و طبیعی اســت که در حــق این فیلم ها اجحاف می شــود. واکنش های چند 
ســاعت گذشــته در مورد فیلم منتخب برای معرفی به آکادمی اسکار نشان می دهد که در 
 نهایت یک فیلم دولتی در چنین فضایی از شــانس بیشــتری برای انتخاب برخوردار اســت. 
فارغ از اینکه فیلم «در آغوش درخت» را دوست داشته باشیم یا خیر، باید بپذیریم که رقابت 
منصفانه ای نیســت و قطعا در این میان فیلم هایی از قلم افتاده است». او در بخش دیگری 
از صحبت هایش گفت: «از میان فیلم هایی که گفته می شــود گزینه های بررسی برای معرفی 
به آکادمی اسکار بوده اند، «تابســتان همان سال» و «صبحانه با زرافه» از نظر من گزینه های 
خوبی بوده اند. «صبحانه با زرافه» در ژانر کمدی ابزورد، ساختار و سبکی متفاوت در سینمای 
ایران دارد. و همین طور «تابســتان همان ســال» که یک ملودرام تاریخی قصه گو با تصاویری 
شــگفت انگیز است. در  نهایت فکر می کنم «در آغوش درخت» با اینکه فیلم بدی نیست، اما 
شــانس کمی برای دیده شــدن در رقابتی این چنینی دارد. اسکار بیشتر به آن دست  فیلم های 
خارجی بها می دهد که ضمن انعکاس ارزش های انســانی، ویژگی های اجتماعی و فرهنگی 
کشــور سازنده را در لایه های زیرین نشــان دهد و «در آغوش درخت» یک ملودرام معمولی 

است».

بدترین انتخاب ممکن
الهــه نوبخت، تهیه کننــده و پخش کننده 
بین الملل فیلم نیز در پاســخ به این پرســش 
کــه انتخاب نهایــی از نظــر او واجد معرفی 
به آکادمی اســکار اســت یا خیر، به «شرق» 
گفت: «پاســخ پرواضح است؛ بدترین انتخاب 
ممکن که با نگاهی اجمالی به ســوابق خود 
کارگــردان، می تــوان به دلیــل انتخاب فیلم 
پی بــرد. فیلمی بــدون حتی یــك موفقیت 
بین المللــی. غم انگیز و البته قابل پیش بینی. 
به امید درمان ســینمای ما کــه زبانزد جهان 

است و امروز این گونه گرفتار شده».

نشست رســانه ای پروژه «دستگاه های موســیقی ایران» به 
آهنگ ســازی حســین علیزاده روز گذشــته ۳۱ شــهریورماه در 
فرهنگسرای ارســباران تهران برگزار شد. در ابتدای این نشست، 
علی بوســتان، مدیر تولید مجموعه «دســتگاه های موســیقی 
ایــران»، گفت: «مجموعه پیش رو حاصل یک دوره کار فشــرده 
نزدیک به چهارســاله بود که تألیف آن از ۱۳۹۹ توســط اســتاد 
حســین علیزاده آغاز شــد و پس از انعقاد قراردادها با ناشر این 
مجموعه ادامه پیدا کرد. این در حالی است که نسخه صوتی این 

پروژه با همکاری چندین نوازنده معتبر اجرا شده است.
در هر ماه یک دســتگاه را ضبط و تمریــن می کردیم ولی با 
توجه به مســائلی مانند کرونا و مســائل اجتماعی کار ما گاهی 
به تأخیر می افتاد. ســال ۱۴۰۱ ضبط تمام شد و میکس و مستر 
به موازات انجام می شــد. از زمســتان ۱۴۰۲ کار آماده نشر شد. 
شــیوه جدید پارتیتورنویسی برای درک بیشــتر و به خاطرسپاری 
بهتر این کار در این مجموعه انجام شــد. تصمیم بر این بود که 
این مجموعه در چهار دوره به صورت مجزا منتشر شود ولی به 
دلیل مسائلی که در کشور رخ داد، قرار شد همه مجموعه با هم 
منتشــر شــود. مجموعه برای ارائه کامل است و برای دوستانم 
که بیشــتر با فضای مجازی و اینترنتی آماده هستند هم زمان با 
نشر فیزیکی، به صورت مجازی هم قابل دسترس است». آتوسا 
ارباب، نماینده انتشــارات کارمان نیــز در صحبت های کوتاهی 
اشــاره کرد: «اصالت پروژه، نوآوری، کیفیت بالای موســیقی و 
تأثیرگذاری ارزش های فراوان مجموعه دســتگاه های موسیقی 
ایران بود که تلاش کردیم در راســتای عمومی سازی هنر فاخر، 
فضایی را فراهم کنیم تا در خدمت هنرمندانی همچون حسین 
علیزاده باشیم. ما دوست داشتیم نمونه ای را در کسب وکارهای 
بخش خصوصی ایجاد کنیم کــه بتوانند حمایت بهتری از هنر 
فاخر و نه هنر زودبازه داشــته باشــند. در ایــن زمینه هم تلاش 
کردیم طی این ۴۵ ماه در خدمت تیم تولید باشــیم». ســیروس 
جمالی، شــاعر ایــن مجموعه نیز گفــت: «در اولیــن لحظات 
کلیدخوردن پروژه، این سعادت نصیب من شد که در کنار استاد 
عزیزم حضور داشــته باشم. این پروژه خیلی  وقت پیش، از سال 
۹۹ توسط استاد علیزاده پیشنهاد شد و من شعری را آماده و به 
استاد علیزاده معرفی کردم ولی بنا بر آنچه در ذهن ایشان بود، 
با سیســتم جدیدی شعرها را سرودم . این پروژه کار دشواری بود 
ولی خوشــبختانه با همدلی که با استاد و اعضای گروه داشتیم، 
توانســتیم کار را به انجام برسانیم. در هر گوشه نام آن گوشه در 
شعر ذکر شده اســت». در بخش دیگری از این نشست، حسین 
علیزاده، آهنگ ســاز و مدیر هنری پروژه «دستگاه های موسیقی 
ایران»، گفت: «خوشــحالم که هم من و هم شما پرچم هویت 
ایرانی را برافراشته کردیم. وقتی از هویت صحبت می کنیم سعی 
می کنیــم آن را جهانی کنیم. اما تا زمانی که به این ســرزمین و 

ریشــه ای که داریم اعتبار ندهیم کار جلو نمــی رود. ما در ایران 
بــرای یک فرهنگ جهانی صحبت می کنیم که آن را دســت کم 
گرفتیم. در حالی که ایران با همه افت وخیزها یک خاطره جاودان 
در دنیا دارد و آن فرهنگ ایرانی است. شما قلم به دست دارید و 
ما با سیم های سازهایمان از فرهنگ پاسداری می کنیم. پاسداری 
از فرهنگ را هم می توان به ابعاد منفی و مثبت تبدیل کرد. افراد 
مســئول در تمام مصاحبه های خود همواره از یک گذشته دور 
صحبت می کنند که ایران چه بود. اما اگر ریشه ها و تاریخ را بدون 
توجه به مفاهیم سیاسی داشته باشــیم، می بینیم که زندگی و 
زیســت بشــر در فرهنگ و هنر هویت ایرانی ماندگار شده است. 
پس فرهنگ ایران می تواند ظرفیت جهانی داشته باشد و خیلی 
از بزرگان ادبیات چنیــن کاری کردند. فضایی که در عرصه های 
هنری هم دیده شده، اما متأسفانه در حوزه موسیقی آن طور که 
باید توجه خوب و مهربانانه ای نشــده اســت. به نظر من وقتی 
در این موقعیت قرار می گیریم، گویی حرف مان درک نمی شــود؛ 
در حالی که موسیقی، فرهنگ و تشکیلاتی جداناپذیر از فرهنگ و 
هنر ایران عزیزمان اســت». او ادامه داد: «من بر این باور هستم 
خلاصه ای از جهان در ایران فرهنگی زندگی می کند و هنرمندی 
که در این موقعیت زندگی می کند موظف است خود را متعلق 
به تاریخ و ریشــه ها بدانــد و بدون توجه بــه برخی ناملایمات 
کارهای بزرگی  انجام دهد. این یک حس خوب اســت که وقتی 
از ایران حرف می زنیم از فرهنگ و هنر سرزمینی حرف بزنیم که 
موســیقی حرف اول و آخر را می زند. متأسفم که هنوز خیلی ها 
متوجه موسیقی نشدند و وقتی به چنین شرایطی می رسیم اگر 
ریشه نداشته باشیم، این کارهای ما تبدیل به حباب می شود. در 
تمام دنیا روی ریشه ها صحبت می کنند و این وظیفه ای است که 
در دنیای معاصر اتفاق می افتد. ای کاش شرایط به گونه ای باشد 
که برخی دیگر پشت درهای بسته برای هنرمندان تصمیم گیری 
نکنند و فضایی را فراهم کنند که هنرمندان فعالیت هایی را برای 
ایران انجام دهند. این پروژه در بدترین شرایط روزگار ما، یعنی در 
دوران کرونا در ذهنم شــکل گرفت و دیدم می توانیم بر اساس 
آنچه از خلاقیت و نبوغ هنرمندان نسل جوان ایران می شناسیم، 
کاری را برای تاریخ این سرزمین داشته باشیم. ما گنجینه بزرگی 
در ایران داریم و هر وقتی که در ایران چنین فرصتی وجود داشته 
باشــد، می توانیم کار کنیم. این پروژه در روزگار ســخت کرونا در 
ذهنم شروع شد و چون خودم را هنرمندی می دانم که به ردیف 
موسیقی ایران مسلط اســت، تلاش کردم این ریشه را در دوران 
معاصر ارائه دهم». او افزود: «درباره تصمیمات اشــتباهی که 
درباره ردیف صورت گرفته،   مصاحبه های متعددی داشتم و بارها 
از نقصان هــای موجود در مراکز آموزشــی حرف زدم. به همین 
جهت با خودم فکر کردم که این ماجرای ریشــه ها را به شکلی 
دیگر نگاه کنم. به هر حال ردیف مسیری است که مردم آن چنان 

با آن آشنایی ندارند و من آمدم تا به واسطه طراحی هایی که در 
این زمینه انجام می دهم، ردیــف را به مردم معرفی کنم. اینها 
صرفا آثار مردمی هم نیســتند، بلکه یک بســته آموزشی خوب 
اســت. پس وقتی به موسیقی فکر می کنیم خیلی سخت است 
که هم تعریف دانشــگاهی و هم تعریف مردمی داشــته باشد. 
مسیری که واقعا به تنهایی نمی توانستم آن را انجام دهم و یک 
تیــم صدنفره همراه من بود. وقتی مردم بــرای ما در این حوزه 
مهم می شــوند پس باید در حوزه محتوا نیز کارهای اختصاصی 
انجام دهیم که ســیروس جمالی به عنوان یکی از شاگردان من 
که امروز دوست و رفیق من است، تمام تلاش خود را انجام داد 
که با زبان شاعری یک نقاشی را به پروژه دستگاه های موسیقی 
ایران منتقل کند؛ پروژه ای که یک نسل آگاه و باسواد موسیقی در 
این جریان همراه من بودند. این نســل بسیار جلوتر از ما هستند 
و باید خوشــحال بود که در چنین شــرایطی شاهد تولد و ظهور 
هنرمندانی هستیم که این چنین در هنر خود توانمند هستند. من 
همــواره به آینده امید دارم و دل بســته ام و امیدوارم این پروژه 

محصول همین امید باشد».
علیزاده در جواب ســؤال دیگری مبنی  بر برگزاری کنســرت 
در ایران با توجه به برنامه ریزی اش برای برگزاری کنســرت های 
اروپایــی، گفــت: «اکنون برای اجــرای اثر هنــری روی صحنه 
قوانینی وجود دارد که می بایســت روی آن تجدیدنظر کرد. این 
اصلا درســت نیست که وقتی یک گروه اجرایی تمام تلاش خود 
را می کنــد تا بتواند کنســرتی را روی صحنه ببرد باید مورد تأیید 
قــرار گیرد. لطفا بیایید از سیاســت و جنگ دوری کنید و فضایی 
را فراهم کنید که برگزاری کنســرت ها در تالارها آسان تر شود و 
من از آقای وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی می خواهم مقداری به 
ماجرا فرهنگی نگاه کند. لطفا از هنرمندان واهمه نداشته باشید 
و اجــازه دهید  بتوانند راحت تر کارهای خود را روی صحنه اجرا 
کنند. برای من برگزاری کنســرت در اروپا اصلا مهم نیست، برای 
من مهم ایران اســت که بتوانم روزی به راحتی در آن کنســرت 
بدهم. پس تا وقتی برای گروه ها رویه کنونی حاکم باشــد و من 
مجبور باشــم فرم هایی را پر کنم که در شــأن مــن و هنرمندان 
نیست، کنسرتی را برگزار نمی کنم». حسین علیزاده درباره قیمت 
بالای این اثر توضیح داد: «متأســفانه وضعیت اقتصادی امروز 
در شرایط نامتوازنی اســت که به هیچ وجه نمی تواند وضعیت 
روشــنی  برای یک ناشر موســیقی قرار دهد. من بر این باورم با 
توجه به آنچه بــرای تهیه این آلبوم انجام شــده، قیمت آلبوم 
گران نیســت. ضمن اینکه دوستان حمایت کننده هم تمهیداتی 
اندیشیده اند که آلبوم در قالب نسخه های دیجیتالی با قیمت های 
تفکیک شده و بهتری پیش روی مخاطبان قرار گیرد. ضمن اینکه 
بنده قبل از اینکه پروژه را در اختیار حامی خصوصی قرار دهم، 

پیشنهادهایی از سوی بخش دولتی داشتم که هرگز نپذیرفتم».

خبر

نگاه

ایران فیلم منتخب خود را به آکادمي اسکار معرفي کرد

اختلاف نظر درباره یك انتخاب

که برگزاری کنسرت ها کنید  فراهم  را  حسین علیزاده: فضایی 
تالارها آسان تر شود  در 

بهناز شیربانی

انتخاب شـخاب معرفی


